
Věžní hodiny jsou jedním z pozůstatků starých časů, které máme nej-
častěji na očích. Zdaleka viditelné bývaly pro mnohé, především 
chudší lidi, jediným spolehlivým ukazatelem času. V dobách dávno 
minulých se dokonce nehrálo na sekundy nebo jednotlivé minuty.  
O vesnici nebo město dál tak mohli Nový rok slavit o několik minut 
dříve či později, než jinde. Nutnost čas přesně synchronizovat přišla 
až s technickým pokrokem, velkou roli tu sehrála železnice nebo tele-
graf. Stalo se tak v průběhu devatenáctého století. 

Hodiny na věži kostela sv. Bartoloměje však odbíjely čas už daleko 
dříve. Dodnes existující hodinový stroj, který je poháněl, nechal vyro-
bit hrádecký občan Joseph Pietsch. Práci svěřil hodinářskému mistru 
ze Žitavy. V roce 1780 tak Iohann Gottfried Prasse Rath sestrojil stroj, 

který za malým okénkem ve věži kostela naleznete dodnes. Pohybuje 
ručičkami hned nad dvěma ciferníky. Venkovním na věži a druhým 
uvnitř kostela. Zatímco venkovní hodiny vám budou připadat vcelku 
obyčejné, z vnitřního ciferníku umístěného nad varhanami budete 
možná z počátku trochu zmatení. Jedná se totiž o barokní hodiny,  
u kterých mají ručičky opačnou roli. Velká ukazuje hodiny a malá mi-
nuty. 

Ani tento stroj nevyniká úžasnou přesností. Velký vliv na to, jak 
rychle čas odečítá, má teplota ve věži. Ta se hodně mění. Obsluha 
proto musí podle aktuálního počasí jednoduchým způsobem jemně 
upravovat délku kyvadla, a tím i udržet jeho správný kmitočet.  

Pokračování na straně 5 

Stroj z 18. století znovu měří čas

 
Odpočinkové místo ve Václavicích 
Další odpočinkové msto vzniká ve 
Václavicích. Sloužit bude nejen turistům, ale 
i místním lidem.

strana 4
 
Vzkaz v lahvi 
Rok 2022 zakončilo tradiční setkání na 
Trojzemí, odkud účastníci poslali symbolický 
vzkaz v láhvi po řece Nise.
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Pohotovost v Hrádku 
Lékařská pohotovostní služba v Hrádku nad 
Nisou zatím zůstává. Sloužit bude o víkendech 
a svátcích.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
30. schůze rady města 
Rada města na svém 30. jednání, konaném dne 7. prosince 2022, 
mimo jiné: 
— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 12 000 Kč společnosti 

Sbor dobrovolných hasičů Dolní Sedlo  
— schválila čerpání rezervního fondu organizace Základní škola, Hrá-

dek nad Nisou – Donín v celkové maximální výši 73 698,17 Kč na 
úhradu dodavatelských faktur za režii (pronájem kopírky, údržbu 
PC, kancelářské potřeby, reproduktory …) 

— schválila nákup 2 700 ks permanentních vstupenek na sezónu 
2023 v ceně za 150 Kč / 1 ks od společnosti Kristýna, a. s. 

— schválila vydávání permanentních vstupenek poplatníkům, uvede-
ným v ČL. 2 odst. 1a) Obecně závazné vyhlášky města Hrádek nad 
Nisou č. 6/2021, o místním poplatku za obecní systém odpado-
vého hospodářství, na základě předložení potvrzení o zaplacení 
poplatku za odpad provedeného nejpozději do 30. 6. 2023 a po 
úhradě permanentní vstupenky za stanovenou cenu 5 Kč / 1 kus 

— schválila zadání zakázky „Odstranění veškerých chemikálií, nebez-
pečných odpadů, odsátí podzemní jímky č. 1, 2 a demolice plecho-
vého skladu z brownfield Bekon – podání žádosti o dotaci, mana-
žerské řízení přípravy a realizace projektu“ firmě Čistá příroda  
Východních Čech, o. p. s., Chrudim 4, za celkovou maximální cenu 
210 000 Kč (dodavatel je neplátce DPH) 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli „Hrádek po-
třebuje změny!, z. s.“, Hrádek nad Nisou, ve výši 4 840 Kč na 
úhradu nákladů spojených s pořádáním kulturní akce Oldies Party 
2022 dne 12. 11. 2022 

— schválila zadání zakázky „Stavební úpravy MŠ Liberecká č. p. 607 
v Hrádku n. Nisou“ část c) za cenu 320 650 Kč vč. DPH (265 000 Kč 

bez DPH), za podmínky, že tato část bude uhrazena po doporu-
čení řídícího výboru k podpoře (přiznání dotace) a po jednoznač-
ném stanovisku investora, že projekt bude dle této dotace realizo-
ván 

— schválila zadání zakázky „Stavební úpravy ZŠ a MŠ Loučná č. p. 220 
v Hrádku nad Nisou – MŠ“ část c) za cenu 320 650 Kč vč. DPH 
(265 000 Kč bez DPH), za podmínky, že tato část bude uhrazena 
po doporučení řídícího výboru k podpoře (přiznání dotace) a po 
jednoznačném stanovisku investora, že projekt bude dle této do-
tace realizován 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace v rozsahu Dokumentace pro 
výběr zhotovitele, která je blíže specifikovaná v cenové nabídce na 
akci: „Vybudování digitálního obousměrného varovného systému 
města Hrádek nad Nisou“, společnosti VAR PROJEKT, s. r. o., Roz-
toky, za nabídkovou cenu 85 000 Kč (zhotovitel není plátce DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky, a to zpracování projektové do-
kumentace ve stupni DUSP/DPS (dokumentace pro územní roz-
hodnutí a stavební povolení/provedení stavby) na akci Malá vodní 
nádrž Václavice“ subjektu: Projektová kancelář VANER, s. r. o., Li-
berec 7, za celkovou cenu 268 620 Kč s DPH (222 000Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení zpracování souhrnu dokumentů specifikovaných v na-
bídce na zadaný investiční záměr na akci: „Hrádek nad Nisou,  
parkoviště „Praga“ – ul. Lidická, I. a II. etapa“, která je blíže speci-
fikovaná v cenové nabídce, zhotoviteli Nýdrle – projektová kance-
lář., Liberec 30, za nabídkovou cenu 189 970 Kč s DPH (157 000 Kč 
bez DPH)  

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení zpracování souhrnu dokumentů specifikovaných v na-
bídce na zadaný investiční záměr na akci: „Hrádek nad Nisou, 
cyklo Sever – úsek od okružní křižovatky I/35 po areál Kristýna“, 
která je blíže specifikovaná v cenové nabídce, zhotoviteli Nýdrle – 
projektová kancelář., Liberec 30, za nabídkovou cenu 146 410 Kč  
s DPH (121 000 Kč bez DPH) 

— schválila uzavření Dodatku č. 12 smlouvy o dílo na zajištění komu-
nálních služeb ve městě Hrádek nad Nisou, uzavřené s firmou  
Severočeské komunální služby, s. r. o., Jablonec nad Nisou, ze dne 
31. 3. 2005, jehož předmětem je změna cen za poskytované služby, 
a to od 1. 1. 2023 (inflace ve výši 12 %), ostatní podmínky smlouvy 
se nemění 

— schválila uzavření Dodatku č. 7 o zajištění sběru, svozu a využití 
využitelných složek komunálního odpadu (dále jen VSKO), ve 
správním území Města Hrádek nad Nisou, smlouva byla uzavřena 
dne 14. 12. 2011 s firmou Severočeské komunální služby, s. r. o.,  
Jablonec nad Nisou, jehož předmětem je změna přílohy č. 2 
smlouvy „ceník služeb”, kde se tímto dodatkem mění cena za  
svoz nádob VSKO a to od 1. 1. 2023 (inflace ve výši 10 %). 
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držíte v rukou první číslo letošního ročníku zpravodaje HRÁDECKO. 
Měsíčník o dění ve městě, o lidech a místě, kde žijeme, vychází víc jak 
třicet let. Tímto vydáním načínáme 32. ročník. V době digitálních tech-
nologií se čas od času objeví otázka, zda má smysl vydávat tištěné  
noviny. Slýcháme, že všechny informace se dočteme na webu nebo 
Facebooku. HRÁDECKO vychází v nákladu 1 500 výtisků a k dostání je 
zdarma na výdejních místech. Pár dní poté, co vyjde nové číslo, stojany 
zejí prázdnotou, usuzujeme proto, že noviny v papírové podobě smysl 
mají. A nejen pro ty, kteří internet nepoužívají. V tištěné podobě  
HRÁDECKA se totiž dočtete i to, co jinde ne. Velmi oblíbená jsou napří -
klad Historická okénka, která čas od času zařazujeme. Stejné popularitě 

se těší rozhovory se zajímavými lidmi, kteří žijí kolem nás a kterých 
jsme za poslední roky otiskli pěknou řádku. Věříme, že i ostatní pří-
spěvky jsou pro vás zajímavé a získáváte díky nim přehled o tom, co 
se u nás v Hrádku děje. A že toho opravdu není málo. Letošní rok  
nebude výjimkou. Už bylo mnohokrát zmíněno, že město letos čekají 
rekordní investice. Postupně, jak se budou rozjíždět, vás o nich bu-
deme informovat. Naplánovaných je i mnoho kulturních a sportovních 
akcí, společenských setkání, své aktivity mají nachystané školy, spolky 
a sportovní oddíly. Budeme se snažit, aby na stránkách HRÁDECKA nic 
z toho nechybělo. Přejeme úspěšný nový rok a pevné zdraví.  

Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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— schválila uzavření Dodatku č. 8 smlouvy o zajištění sběru, svozu  
a odstranění směsného komunálního odpadu (dále jen SKO), ve 
správním území Města Hrádek nad Nisou, uzavřené s firmou Seve-
ročeské komunální služby, s. r. o., Jablonec n. Nisou dne 14. 12. 2011, 
jehož předmětem je změna přílohy č. 2 smlouvy „ceník služeb”, 
kde se tímto dodatkem mění cena za sběr, svoz a odstranění SKO 
v souladu s článkem V. odstavce c), uvedeném ve smlouvě a to od 
1. 1. 2023 (inflace 7,7 %), ostatní podmínky smlouvy se nemění. 

 
31. schůze rady města 
Rada města na svém 31. jednání, konaném dne 14. prosince 2022, 
mimo jiné: 
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Pavlu T.,  

Šimonovice, ve výši 9 754 Kč na úhradu nákladů spojených s pořá-
dáním kulturní akce Semafor Párty Hrádek n. Nisou dne 25. 11. 2022 

— vzala na vědomí podanou žádost o podporu do 111. výzva IROP – 
Základní školy II. – SC 4.1 (MRR) na projekt „Přístavba, stavební 
úpravy a vestavba půdních atelierů Základní škola T. G. Masaryka, 
Hrádek nad Nisou“ o celkových výdajích ve výši 50 424 959,38 Kč 
vč. DPH, požadované dotaci ve výši 45 000 000 Kč a vlastním po-
dílu včetně nezpůsobilých výdajů ve výši 5 424 959,38 Kč 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení zpracování souhrnu dokumentů specifikovaných v na-
bídce na zadaný investiční záměr na akci: „Hrádek nad Nisou, 
úprava v ul. Hartavská u ZŠ a MŠ Loučná“, která je blíže specifiko-
vaná v cenové nabídce ze dne 26. 11. 2022, zhotovitelem Nýdrle – 
projektová kancelář., Liberec 30, za nabídkovou cenu za cenu  
155 200 Kč s DPH (128 264 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na zhotovení komunikace na p. p. č. 768/3 
k. ú. Donín firmě SKJ, s. r. o., Hrádek nad Nisou za 390 697,40 Kč bez 
DPH (472 743,85 Kč s DPH). 

 
32. schůze rady města 
Rada města na svém 32. jednání (2. mimořádném), konaném dne  
28. prosince 2022, mimo jiné: 
— schválila uzavření Smlouvy o prezentaci a poskytnutí služeb na  

zajištění prezentace města ve vysílání televize RTM plus formou  
reportáží zpravodajského charakteru a odvysílání Hrádeckých  
zastavení, v období 1. 1. 2023 – 31. 12. 2026, se společností RTM 
plus Liberecko, s. r. o., Liberec, za cenu 12 200 Kč bez DPH měsíčně 
(14 762 Kč vč. DPH měsíčně) 

— schválila zadání zakázky „Hrádek nad Nisou – domov se zvláštním 
režimem, odlehčovací služba – administrace dotace” společnosti 
Energy Benefit Centre, a. s., Praha 6 – Petřiny, za celkovou cenu 
393 295 Kč vč. 21 % DPH (320 000 Kč bez DPH) 

— schválila zadání zakázky „Výstavba Domova pro seniory Hrádek 
nad Nisou ve standardu PASIV PLUS – administrace dotace” spo-
lečnosti Energy Benefit Centre, a. s., Praha 6 – Petřiny, za celkovou 
cenu 514 250 Kč vč. 21 % DPH (425 000 Kč bez DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
12. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 12. zasedání, konaném dne 14. prosince 
2022, mimo jiné: 
— 1) schválilo: 

a) poskytnutí dotace z Programu podpory FRM pro rok 2022 ve 
výši 50 000 Kč panu Janu N., na „ČOV na p. p. č. 185/3, Dolní 
Suchá u Chotyně“ 

b) poskytnutí dotace z Programu podpory FRM pro rok 2022 ve 
výši 50 000 Kč panu Bohuslavu J., na „ČOV pro novostavbu RD 
na p. p. č. 128/20 v k. ú. Dolní Sedlo“ 

c) poskytnutí dotace z Programu podpory FRM pro rok 2022 ve 

výši 23 200 Kč panu Bohuslavu J., na vybudování zdroje vody 
pro RD na p. p. č. 128/20, k. ú. Dolní Sedlo 

d) zrušení Statutu Fondu rozvoje města Hrádek nad Nisou (dále 
jen FRM) ke dni 31. 12. 2022, schváleného dne 29. 1. 2020, kte-
rým se zároveň ruší FRM a zůstatek účtu FRM ke dni 31. 12. 2022 
bude převeden na účet města, kdy se stane součástí rozpočtu 
města, zároveň i případné příjmy a vymáhané částky dlužníků 

— 2) uložilo Odboru OIaSM zpracovat „návrh programu pro rok 
2023“ za účelem rozvoje infrastruktury města, poskytování dotací 
fyzickým osobám na zlepšení životní úrovně bydlení, zásobování 
pitnou nebo užitkovou vodou, na ČOV a jiné, který bude nahrazo-
vat Program FRM z let minulých 

— schválilo  
a) poskytnutí dotace z Programu podpory FRVU pro rok 2022 ve 

výši 70 000, panu Vlastimilu H. na „ČOV a studnu na p. p. č. 1902/2, 
k. ú. Václavice u Hrádku nad Nisou“ 

b) poskytnutí dotace z Programu podpory FRVU pro rok 2022 ve 
výši 70 000 Kč manželům Evě a Jiřímu Z., na „Vrtanou studnu 
na p. p. č. 112 v k. ú. Václavice u Hrádku nad Nisou“ 

c) financování z účtu FRVU akce „Vodovodní přípojka + šachta 
Uhelná” dle cenové nabídky firmy: 1. jizerskohorská stavební spo-
lečnost, s. r. o., Hodkovice n. Mohelkou ve výši 43 491, 72 Kč vč. DPH 

d) změnu rozpočtu FRVU pro rok 2022 
— schválilo Rozpočet města Hrádek nad Nisou na rok 2023. Rozpočet 

města má stanoven celkový objem příjmů částkou 480 922 045 Kč, 
celkový objem výdajů částkou 600 018 933 Kč a salda ve výši  
119 096 888 Kč ve třídě financování 

— schválilo Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí návratné finanční vý-
pomoci z rozpočtu města Hrádek nad Nisou organizaci Základní 
škola Lidická, Hrádek nad Nisou, ve výši 500 000 Kč na předfinan-
cování projektu „Kvalitní vzdělávání na ZŠ Lidická“ s dobou navrá-
cení financí do 30. 6. 2023 

— schválilo přijetí dotace z Ministerstva zemědělství, Programu 
129410 Podpora výstavby a technického zhodnocení infrastruktury 
vodovodů a kanalizací III na projekt „Hrádek nad Nisou, Nová 
Loučná – kanalizace, výtlak a ČSOV“ ve výši 15 408 000 Kč, zajištění 
spolufinancování ve výši 10 272 000 Kč  

— schválilo přijetí dotace z Ministerstva zemědělství, Programu 
129400 Podpora opatření pro zmírnění negativních dopadů sucha 
a nedostatku vody na projekt „Dolní Sedlo – vodovod, Hrádek nad 
Nisou“ ve výši 27 005 000 Kč, zajištění spolufinancování ve výši  
11 573 000 Kč. 

Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 18. led -
na 2023 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

31. číslo | leden 2023

www.hradek.eu



V minulém roce se Hrádek nad Nisou dočkal dvou odpočinkových 
míst, v Doníně a na Žitavské ulici. Obě nabízejí zázemí nejen pro od-
počinek pod širým nebem, ale i aktivní způsob trávení volného času 
pro celou rodinu. Nezapomnělo se ani na okrajové části města. Další 
odpočinkové místo vznikne již zanedlouho ve Václavicích. 

Hned první volný víkend v roce 2023 (nepočítáme-li samotný Nový 
rok) přispěchali na pomoc i obyvatelé Václavic. Na brigádě vyklízeli 

prostor mezi hasičskou zbrojnicí a sousední stodolou. Právě tady má 
budoucí odpočinkové místo vzniknout. 

Dodavatele, který bude stavbu nejpozději do konce března reali-
zovat, čeká provedení zemních prací, vybudování zpevněných, mla-
tových a dlážděných ploch, instalace stěny na lezení s kameny  
a špalky, sítě na lezení, kovové hrazdy, lanového žebříku, šplhacího 
lana a tyče. Dospělí návštěvníci pak ocení stojany na kola, dva stoly  
s lavicemi či parkové lavičky a ohniště. 

I v případě tohoto místa aktivitu spolufinancuje Evropská unie  
prostřednictvím svých dotačních fondů. Partnerem přeshraničního 
projektu je Město Bogatynia. 

Po dokončení by odpočinkové místo mělo sloužit především  
tuzemským i zahraničním návštěvníkům – dětem i dospělým, kteří 
přijíždějí do česko-polského pohraničí. Zpříjemní volný čas celým  
rodinám. Stejně tak nabídne zázemí i místním obyvatelům. V širším 
kontextu tu vzniká areál, jehož součástí je dnes hasičská zbrojnice  
a multifunkční sportovní hřiště, přibude odpočinkové místo a v delším 
časovém horizontu se ve společenské zázemí má proměnit i chátrající 
stodola v těsném sousedství. Celý areál budou jistě rády využívat  
i děti pod dohledem učitelů z nedaleké mateřské školky. 

Romana Cermanová a Roman Sedláček

Odpočinkové místo ve Václavicích

Před koncem loňského roku vzbudila velké emoce zpráva, že Libe-
recký kraj se rozhodl od nového roku zrušit lékařskou pohotovostní 
službu v některých menších městech. Jedno z nich měl být i Hrádek 
nad Nisou. Důvodem jsou podle kraje rostoucí náklady na energie  
a také na mzdy, které jsou neúměrně vysoké ve srovnání s počtem 
ošetřených pacientů v těchto ordinacích. Pohotovostní službu tak od 
1. ledna měly zajišťovat zdravotníci jen v páteřních nemocnicích.  
Cílem této redukce je podle krajského radního pro zdravotnictví  
Vladimíra Richtera lékařskou pohotovostní službu zefektivnit, nejvíce 
vytížené jsou pohotovosti v nemocnicích, jinde ale zejí většinu roku 
prázdnotou a kraj za službu platí zbytečně. Jen pro představu – v loň-
ském roce kraj na pohotovostní službu vydal celkem 15,5 milionu  
korun.  

Lékařská pohotovostní služba (LPS), lidmi běžně označovaná jako 
pohotovost, je často mylně považována za totožnou službu, jakou je 
zdravotnická záchranná služba. LPS poskytuje zdravotní péči v přípa-
dech, které pacienta neohrožují na životě a nevyžadují proto neod-
kladný zásah zdravotnické záchranné služby. Slouží pro případy náhlé 
změny zdravotního stavu nebo zhoršení průběhu onemocnění, ke kte-
rému došlo v době mimo pravidelný provoz ordinace obvodního  
lékaře a ambulantních zdravotnických zařízení. Například při horeč-
kách, nachlazeních, bolestech v krku, bolestech zad, nebo pokud je 
potřeba předepsat nějaké léky.  

Zdravotnická záchranná služba (ZZS) oproti tomu vyjíždí k náhle 
vzniklému onemocnění, úrazu nebo jinému zhoršení zdravotního 
stavu, které mohou vést bez poskytnutí neodkladné péče ke vzniku 
dlouhodobých nebo trvalých následků, případně k selhání životních 
funkcí a náhlé smrti. Na fungování této služby se nic nemění. V sou-
časnosti má svou základnu v budově střediska v Tovární ulici, během 
letošního roku se však má přestěhovat do nové stanice, kterou kraj vy-
buduje na Oldřichovské ulici.   

Služby lékařské pohotovosti se poskytují v budově naproti  
poště. K 1. lednu letošního roku sice kraj přestal tuto službu finančně  
podporovat, městu se nicméně podařilo dohodnout, že Krajská ne-
mocnice Liberec bude službu dál provozovat s tím, že rozdíl mezi pří-
jmy a výdaji zaplatí město. Zastupitelé tuto podporu v prosinci schvá-
lili. Zatím zkušebně na 1. pololetí roku 2023. Pohotovost bude fungo-
vat o víkendech a svátcích, od 9 do 18 hodin. Po půl roce provozu se  
vyhodnotí, zda je tato služba skutečně potřebná, kolik pacientů zde 
ošetří, a rozhodne se, co dál.     Věra Baumgartnerová

Pohotovost v Hrádku zatím zůstává

Nabízím pronájem bezbariérového bytu  
v suterénu, 1 + 1, 35 m2 , Liberecká / Hrádek nad Nisou.  

Byt je po rekonstrukci, el. sporák, kuchyň, komora.  
Nájem 5 800 Kč, služby 4 100 Kč, kauce 18 000 Kč.  

Kontakt: 721 619 083
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U příležitosti Společenského večera města je tradičně předáváno oce-
nění starosty vždy ve dvou kategoriích: Za práci pro město (za výji-
mečné činy či aktivity, které přinesly prospěch městu a jeho občanům 
v různých oblastech života) a Sportovec roku (za výjimečné sportovní 
úspěchy). Ocenění a poděkování se udělují za aktivity v předchozím 
roce, nikoliv jako ocenění města za dlouhodobou či celoživotní čin-
nost. Společenský večer města se uskuteční 4. února 2023.  

Návrhy mohou podávat občané i spolky či jiné právnické osoby na 
Odboru dotací, rozvoje města a kultury, případně na podatelnu Měst-
ského úřadu v Hrádku nad Nisou nebo elektronicky na e-mailovou 

adresu neveceralova@muhradek.cz. Termín odevzdání návrhů je do 
26. ledna 2023. 

Návrh musí obsahovat jméno a příjmení navrhovaného laureáta, 
název právnické osoby nebo kolektivu, adresu bydliště nebo sídla  
navrhovaného laureáta, obor činnosti, resp. oblast, v níž je udělení 
ocenění či poděkování laureátovi navrhováno, podrobné zdůvodnění 
nominace a identifikaci s kontaktem navrhovatele. Navrhovatel k no-
minaci připojí informaci o tom, že laureáta o nominaci informoval  
a zajistí u nominovaného podepsaný souhlas se zpracováním osob-
ních údajů (formulář GDPR).

Do funkce vedoucího Obvodního oddělení Policie České republiky  
v Hrádku nad Nisou byl na začátku roku slavnostně jmenován  
npor. Mgr. Jiří Zavřel. Funkce se ujal před svými kolegy, policisty, slou-
žícími v Hrádku n. N. a Chrastavě. V malé zasedací síni hrádecké radnice 
se ceremoniálu účastnili i starosta a místostarosta Města Hrádek n. N. 

Nový velitel do současnosti služebně působil ve Vratislavicích.  
Do funkce jej uvedl ředitel Územního odboru Policie ČR – KŘP Libe-
reckého kraje plk. Mgr. Kurt Malina.  

Npor. Mgr. Jiří Zavřel se funkce ujímá v době, kdy se Policie České 
republiky potýká s nebývalým nedostatkem policistů. To samozřejmě 
výrazně komplikuje její práci. Podle slov samotných policistů dochází 
ke zlepšení podmínek výkonu jejich služby, pokročilo technické vyba-
vení i vybavení služeben. Nábor nových příslušníků však dlouhodobě 
nestačí vyrovnat odchody policistů ze služby. Tím více je důležité  
prohlubovat spolupráci státní policie s policií městskou. Tato záměr 
se při včerejším jmenování projevil mj. přítomností příslušníků hrá-
decké MP včetně jejich velitelky. 

Starosta města Josef Horinka na setkání vyjádřil podporu policii  
a deklaroval snahu v případě možnosti policii pomoci a dál zlepšovat 
spolupráci s městem. 

V rámci akce zaznělo i poděkování dosavadnímu vedoucímu  
hrádeckého Obvodního oddělení Policie ČR npor. Bc. Romanu Pokor-
nému, který odchází do civilu. -rs-

Navrhněte své laureáty na ocenění

Hrádecká policie má nového velitele

Dokončení ze strany 1 
Celé soustrojí, které vedle měření času také odbíjelo hodiny, pohání 
závaží zavěšená na lanech. Hodiny se při provozu musí natáhnout 
alespoň jednou za den. 

Hodinový stroj velikosti skříně se dochoval v původní podobě.  
K největšímu zásahu došlo na přelomu šedesátých a sedmdesátých 
let minulého století, ten však spočíval pouze ve výměně ložisek. Krátce 
nato byl stroj odstavem a hodiny se na desetiletí zastavily. Kolem roku 
2000 se pohonu venkovních hodin ujala přesná elektronika. Zdálo se, 
že původní stroj bez života bude dál už jen historickým artefaktem. 

V Hrádku se však dějí věci nevídané. Díky dobrovolníkům, zdaleka 
nejen z náboženské obce, znovu hrají varhany málem odsouzené  
k zániku. Rolf Bartosch tu nechal kus života a stálo to za to. Obdobně 
je to i s hodinami. Pod rukama Jiřího Rydvala, který tu tráví svůj volný 
čas, se stroj znovu rozběhl. Nejen to, v případě potřeby je schopen 
zastoupit elektrický pohon a postarat se o oboje hodiny sám. Napo-
řád to už asi niky nebude, ale jako ukázku umu, schopností i šikov-
nosti našich předků jej mohou alespoň příležitostně obdivovat  
návštěvníci. Nejlépe cestou do zvonice s poutavým výkladem Petra 
Bendy. Místní zvony mu přirostly k srdci. Zvonívá tu, stará se o zvonici 
a vychovává i novou generaci zvoníků. Zmíněná trojice má samo-

zřejmě i další podporovatele, protože jen čas a nadšení nestačí. Ně-
které věci je zkrátka potřeba zaplatit. Pomoci tak můžete i vy, pokud 
finančně přispějete. Bankovní spojení pro bezhotovostní platbu: 
Česká Spořitelna, a. s., č. ú. 0982070349/0800, VS: 911, do poznámky 
pro příjemce prosíme zadejte jméno dárce. Aktuálně se skládáme na 
cimbály, malé zvonky oznamující čas. Za každý dar děkujeme. A stavte 
se na prohlídku, určitě stojí za to. Například u příležitosti Noci kostelů, 
ta v letošním roce připadá na 2. června.                         Roman Sedláček

Stroj z 18. století znovu měří čas
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V Horní části Václavic je stranou od hlavní silnice místo, jehož název 
už jste možná někde zahlédli. Je jím Wohlmannův statek, který se  
z ruiny plné odpadu stává v posledních sedmi letech místem života. 
Členové spolku Wohlmannův statek vloni na jaře převzali Cenu sta-
rosty města nejen za záchranu areálu statku, který je dnes kulturní pa-
mátkou, ale především za snahu zpřístupnit jej veřejnosti. Odehrávají 
se zde Václavické dožínky, Svatojakubská pouť, ale třeba také svatby.  
O motivaci, práci na statku a čerpání energie jsme si povídali s jeho 
majitelem Matoušem Kirschnerem. 

 
Co vás před lety vedlo ke koupi ruiny statku, zavezené desít-
kami tun odpadu, kde nebylo nic obyvatelného, stodola  
i chlév se rozpadaly? Určitě by se našla i místa v lepším stavu. 
My jsme toužili už dlouhou dobu po nějakém větším prostoru, kde 
bychom měli dost místa pro setkávání lidí jednak z farnosti, a i s lidmi, 
které by zajímalo to, co děláme. Takové to spojení s historií, řemeslem, 
drobným farmařením, chovem dobytka. To byla hlavní motivace ke 
koupi. Kdysi jsme si mysleli, že nám to splní dům, kde bydlíme teď. 
Ale poměrně záhy po nastěhování jsme zjistili, že to vlastně nesplňuje. 
Když v roce 2010 přišla povodeň, tak nám voda strhla chlívek a vlastně 
čtvrt stodoly. Takže jsme přišli úplně o zázemí, a to nás nabudilo ještě 
více k hledání nějakého většího prostoru. Mně se koupě statku spojuje 
s ještě více věcmi: farmařením, prostorem pro setkávání a s nějakým 
historicky vypadajícím uceleným areálem, který je zajímavý i na pohled. 
A pak také s mojí prací, protože ta spočívá hlavně v opravě lidových 
staveb.  
      Myšlenkou koupě statku se podařilo nakazit i mou manželku Janu 
natolik, že souhlasila s hledáním takového objektu. Takže to není jen 
můj projekt, ale je to i záležitost manželky a celé rodiny. 
 
Jenže kdo na statku už někdy byl, ví, že se už hodně věcí po-
dařilo, ale stále jich je asi ještě více před vámi. Kde pořád 
berete tu energii pokračovat dál? A co se vám už podařilo? 
Začnu od konce. Podařilo se opravit stodolu, kde jsme kompletně re-
novovali krov. A také prostor mlatu – výjezd i vjezd za stodolu. Tam 
bylo potřeba znovu postavit i postranní sloupky. Nad stodolou je  
i nová střecha. Znovu jsme vybudovali otevřenou kůlnu, ze které jsme 
našli po našem příchodu už jen základy. Ale podle staré kresby od 
jednoho z odsunutých bratří víme, jak ta kůlna vypadala. Že byla 
zděná z režných cihel a že měla pultovou střechu, jako má teď.  
Z kresby jsme spočítali počet šárů cihel a snažili jsme se kůlnu udělat 
stejnou. Je to zároveň náš první hotový elektrifikovaný objekt. Jsou tam 
světla i zásuvky. A pak jsme stavěli zastřešení stájí, to je tedy udělané 
opravdu provizorně, abychom zvětšili plochu zakrytou střechou. I když 

teď po akcích, co jsme tady dělali, nám stále více lidí říká, abychom to 
takto nechali. Já mám v úmyslu to křídlo dostavět, ale teď na to stejně 
nejsou peníze. Takže zatím to asi docela dlouhou dobu zůstane v 
tomto stavu.  
      Hotová je nově ještě rekonstrukce střechy obytné budovy, kde jsme 
předloni repasovali komplet krov a letos krytinu. V krovu jsme se sna -
žili zachránit, co šlo, ale i tak je asi 40 % trámů nových. Zároveň s tím, 
když už stálo lešení, jsme udělali i fasádu na obytné budově. Úplně 
první opravou ale byla v roce 2015, když jsme statek koupili, střecha 
chléva. Nad krovy tehdy čněly špičky stromů, které rostly z patra 
chléva. 
 
A teď k té energii... Kdyby sem na statek přišel někdo ne-
znalý stavu věcí, viděl by to, co ještě chybí. Ti, co pamatují 
začátky, vidí, jak se statek stále mění k lepšímu. Když po-
minu to, že vezmete peníze, které byste mohli použít třeba 
na rodinnou dovolenou, ale vy je investujete do statku, tak 
kde berete potřebnou energii, bez které to také nejde? 
Nevím, jestli jsem schopen odpovědět. Pořád tu energii hledám a po-
řád je to boj. Z týdne na týden je to boj. Kde na to vzít peníze, čas,  
a i tu energii. Je pravda, že sem padne vše, co vydělám. Rodině dám 
týden dovolené v létě a týden dětem stanování. Ale všechno ostatní 
jde sem. Určitě čerpám energii podporou od lidí. Vnímám to, když 
mi někdo řekne, že se mu tady líbí a že se tady cítí dobře. To mi určitě 
dodává hodně energie. Kdybych tuto podporu neměl a lidé sem ne-
chodili, tak už ji asi nemám. To je pro mě velmi důležité slyšet a vždy 
mě to hrozně moc nakopne. 
 
Jak tedy teď žije statek během roku? 
Máme tady každou první sobotu v měsíci bohoslužbu. Takovou jitřní 
bohoslužbu v 8 hodin ráno, kdy přijdou někteří farníci z Hrádku, 
Chrastavy a Václavic. Ale je to i čas otevřený pro kohokoliv. Naše  
farnost mi tvoří také takovou druhou rodinu, kde čerpám energii pro 
to tady být. Potom pořádáme v červenci kolem svátku sv. Jakuba Sva-
tojakubskou pouť. Dříve byla pouť pouze taková minimalistická na  
hřbitově nebo jsme tady měli jen kafe. A pak v září následovaly do-
žínky. Ale vloni jsme měli poprvé pouť i se stánky, občerstvením a pro-
gramem a k tomu v září i ty dožínky. Potom tady máme hlavně na 
jaře výukové programy o včelách pro děti ze základních a mateřských 
škol. 
 
Slouží statek také těm původním účelům? Tedy zeměděl-
ství? 
Máme tady v malém měřítku nějaký dobytek. Můj původní záměr byl, 
že nebudu pořizovat žádná zvířata ani žádný dobytek, dokud tady 
nebudeme bydlet. To bylo moje předsevzetí. Z toho domečku, kde 
teď bydlíme vím, že s tím je nějaká starost a je potřeba čas. Ale vlastně 
už rok poté, co jsme statek koupili, a ještě jsme ani neměli opravenou 
stodolu, tak ten chlév prostě nebylo možné nechat prázdný. Takže 
jsme koupili tři dojné krávy, z nich jsme si ale nakonec nechali jen 
jednu. Pak jsme pořídili ovce, nějaká drobná hospodářská zvířata jako 
králíky, slepice a husy. Pak se tady zabydlel kocour, pes a máme také 
koně Lindu. To byl silný zážitek, jak jsme znali ten dvůr jen s rozboře-
nými zdmi, tak když se to nejhorší podařilo vyklidit a přivezli jsme ty 
krávy… a teď najednou po tom dvoře šly krávy, které tady dříve nor-
málně byly – úžasný pocit. Anebo, když jsme přivezli poprvé kobylu 
a uvázali ji k původnímu oku, tak to byl také nádherný okamžik. 
      Je tedy pravda, že když se tu krávy zabydlely a mně došlo, co jsem 
si na sebe ušil – dojení ráno a večer, tak si myslím, že jsem dostal lak-
tační psychózu. Spadla na mě ta obrovská odpovědnost a také pocit 
toho, že jsem to asi přehnal. Pak už to bylo krásné, když jsem se tu 

Splnit si sen stojí spoustu dřiny
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obsluhu naučil a s krávou jsme si porozuměli. Ale dojili jsme vlastně 
necelý rok a dál to nešlo. Bydlíme sice jen 250 m vedle, ale já jsem 
musel několikrát denně chodit do chléva a to byla hloupost. Zvlášť, 
když člověk musí také pracovat, aby se uživil. Pak člověk ocení dřívější 
komorochlévní uspořádání domu, kdy se ze světnice chodilo přes síň 
rovnou do chléva. 
 
Tušíte, kdo sem na ty akce chodí? Kolik je místních a kolik 
lidí přijede z větší dálky? 
Když jsme poprvé pořádali dožínky, tak nás vůbec nenapadlo, že by-
chom sem přizvali třeba lidi z Hrádku nebo z okolních obcí. Původně 
jsme to cílili jako akci pro Václavičáky. Ti ze začátku moc nechodili, ale 
dělá nám obrovskou radost, že jich chodí víc a víc. A pak nám samo-
zřejmě dělá velkou radost, že sem jezdí lidé z okolních obcí. Z Hrádku, 
Chrastavy, z Liberce. Jezdí sem i členové mojí rodiny z Litoměřic, Prahy, 
jižních Čech a tak. 
 
Kdo sem chodí pomáhat? 
Pro nás bylo důležité to, že jsme přeregistrovali naše původní Sdru-
žení pro záchranu drobných sakrálních památek na spolek Wohlman-
nův statek a v rámci toho spolku tvoříme takovou komunitu lidí, kteří 
nám fandí a pomáhají nám. Ten spolek je pro nás důležitý. V rámci 
spolku jsme už požádali o několik dotací z Libereckého kraje na ob-
novu statku. Takovou hlavní dotační akcí byla a stále je obnova aleje 
ke křížku a obnova sadu kolem statku. Snažíme se sem vracet původní 
odrůdy ovocných stromů, jak do sadu, tak i do té aleje. Podařilo se 
nám obnovit Wohlmannův kříž, kterým končí cesta vedoucí od statku 
k Chrastavě, kde byly po stranách původní lány zemědělské půdy. 
 
Když sem vejdu, upoutá mě svatební brána. To už si statek 
někdo oblíbil natolik, že tu chtěl mít svatbu? 
Už tady byly čtyři svatby. Byli to lidé, kteří sem přijeli na některou  
z těch akcí a zalíbilo se jim tady natolik, že si řekli, že by bylo zajímavé 
tady prožít i svatbu. Ta první svatba byla výroční po 20 letech.  
Další dvě svatby byly koronové – snoubenci se vzali na úřadě v době  
koronaviru a tady pak měli oslavu. Vloni už tady byla jedna regulérní 
svatba i s obřadem u křížku a hostinou. Trvala dva dny, stoly se pro-
hýbaly... 
 
Když jsme se tu sešli poprvé, tak jste říkal, že jste zkoušel  
kontaktovat rodinu Wohlmannů, tedy původních majitelů.  

 
Jste ještě v nějakém kontaktu, žije někdo alespoň z potomků? 
Žije. Jsme v kontaktu s potomky tří odsunutých bratří. Vlastně byla 
odsunutá i jejich sestra, ale o které nevíme nic. Jeden bratr Ernest, od 
kterého máme zmíněnou kresbu, měl syna. Ten tu byl už dvakrát  
s manželkou. To bylo pokaždé velmi příjemné setkání. Rodina byla 
odsunuta do západního Německa a dodnes tam žijí. Ernest se tam 
přiženil na statek a na tom statku jsou dodnes. Tady hospodařili  
moderním hospodařením, moderním zemědělstvím té doby a tam 
hospodaří také tím nejmodernějším stylem, kdy mají 100, 120 mléč-
ných krav, které se chodí samy dojit. Letos přijeli poprvé také s po-
tomkem Josefa Wohlmanna, druhého z bratrů. Ten bydlí ve východ-
ním Německu, protože jeho otec byl odsunut z ruského zajetí do  
východního Německa. A v kontaktu jsme i s potomky třetího bratra 
Franze, který měl být v rodině dědicem statku. Byl odsunut také do 
východního Německa, ale přestěhoval se k Žitavě a čekal na dobu, 
kdy bude moci grunt převzít, což se tedy nestalo. Ale jeho potomci 
žijí tady v okolí. Vždycky je to příjemné setkání. Jsou dobrosrdeční, 
vždy přinesou nějaké dary. Líbí se jim tady a nemají žádné požadavky. 
Ale je cítit, že mají k místu nějaký vztah. Že ho znají z vyprávění  
a přeci jenom tady vnímají nějaké kořeny. Dělá jim velkou radost, že 
se o ty kořeny někdo zajímá. Že se po těch mnoha desetiletích děje 
něco příjemného. 

Děkuji za rozhovor, ať se vám dílo na statku daří.         Vít Štrupl

Vernisáží byla v Obchodním centru Nisa zahájena výstava 3 km od 
beznadziei. Šestnáct oboustranných panelů představuje tvorbu  
teplického fotografa Ibry Ibrahimoviče. Do našeho kraje přišel doku-
mentovat vliv dolu Turów na životy lidí v okolí. Zachytil samotné místo 
těžby, příběhy z Uhelné, Václavic, Oldřichova na Hranicích a jako po-
slední střípek do mozaiky zasadil smutný osud Opolna-Zdrój, lázní 
odsouzených k zániku, ležících mezi dolem a českou hranicí. Právě 
poslední fotografie z polské strany soubor původně komerční zakázky 
doplnily a definitivně utvrdily autora v záměru převtělit tyto snímky  
i do podoby výstavy. 

Příležitosti se chopil a výstavu uspořádal Sousedský spolek Uhelná, 
texty fotografie doprovodil Milan Starec. Rušné místo v Liberci pořa-
datelé vybrali ze dvou důvodů. Jednak obchodní pasáží denně pro-
chází spousta lidí, zároveň však většina z nich možná ani netuší, jaké 
problémy především se ztrátou vodních zdrojů důlní dílo necelé dvě 
desítky kilometrů odtud přináší. Expozice bude v době otevírací doby 
obchodního centra volně přístupná celý leden, potom pořadatelé plá-
nují její představení na dalších místech včetně Polska. -rs-

3 km od beznadziei
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Předvánoční setkání 
v kapličce na Uhelné  

 
Již v roce 2017, kdy kaplička na Uhelné pomalu ale jistě přestávala být 
ruinou, se uskutečnilo poprvé sousedské setkání v předvečer Štědrého 
dne. Do oficiálního otevření kaple zbývalo ještě minimálně půl roku, 
takže trochu na černo. Zdaleka ne vše bylo hotové a kůr v ten den  
připomínal ještě víc truhlářskou dílnu než budoucí balkón.  

Obyvatelé Uhelné, troufnu si napsat nadšení obyvatelé Uhelné,  
pozvali do v hodině dvanácté zachráněného objektu své přátele  
a známé, aby si ve svátečním čase plném především dětského očeká-
vání společně připili na zdraví a zazpívali koledy. 

Tradice se ujala, ke zpívání přibyla v dalších letech Vánoční hra,  
a tak zněly koledy v kapličce již po šesté. Na Uhelné máme kliku,  
přestože tu žije jen pár obyvatel, jsou mezi nimi i nadaní muzikanti 
včetně dorůstajících dětí. A právě vesnický dorost se postaral o poně-
kud netradiční provedení Vánoční hry, kde se herecké výkony prolínaly 
s hudbou, písněmi i moderními vizuálními prvky. Nadšený potlesk na 
konci i vynucený přídavek byl nejlepším hodnocením toho, jak to celé 
v kapličce dopadlo. 

Na závěr tak nezbývá než moc poděkovat všem účinkujícím i pořa-
datelům za příjemný večer. 

Roman Sedláček

Vánoční hra zakončila 
Štědrý večer 

 
Komu se na Štědrý večer zachtělo ještě noční procházky, mohl v Hrádku 
nad Nisou vyrazit na Horní náměstí. U živého betléma, kde nechyběl 
ani poník, se od půl desáté hrála Vánoční hra, sváteční kus doprová-
zený českými muzikanty a žitavskými pozounisty. Koledy si tu mohli 
zazpívat všichni bez ohledu na to, zda patřili k hercům, hudebníkům 
nebo obecenstvu. Nálada byla povzneseně přátelská a nechyběl ani 
punč nebo svařák. Zkrátka příjemné zakončení nejkrásnějšího večera 
v roce.  -rs-

Slogan, který vás spolehlivě každý prosinec zavede na to správné 
místo, kde se naposledy v kalendářním roce chtějí potkat lidé z celého 
Trojzemí a poslat symbolický vzkaz v láhvi po řece Nise.  

Spolupráce a přátelství se v místech, kde se potkávají hranice Čech, 
Polska a Německa, natrvalo zabydlela. Společných aktivit je spousta, 
na úrovni spolků, organizací nebo jednotlivců. Setkání na Trojzemí or-
ganizované Hedvikou Zimmermannovou je od roku 2006 takovou  
tečkou za uplynulým rokem a vyhlížením věcí příštích. Počínaje tím, 
kam až doputují vzkazy uzavřené do pestře zdobených lahví svěře-
ných v tento den vlnám řeky tvořící státní hranici. Možná se nená-
vratně ztratí po pár metrech v kořenech pod břehem, možná doputují 
až k moři, jak už se to jednou stalo. V očekávání tak jeden rok končí  
a druhý začíná. Najde vzkaz někdo? Dá nám vědět? A co dalšího nás 
v příštím roce na Trojzemí čeká? 

-rs-

Třicátého, ve tři, na Trojzemí
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Cílem mikulášského adventního setkání dětí z mateřských škol z Hrád -
ku nad Nisou, Bogatynii a Zittau bylo nejen jejich vzájemné pozná-
vání, ale také připomenutí tradic. A tak na děti čekala nejen čertovská 
stezka s plněním úkolů v městském parku, ale také vyrábění andělů  
v kulturním domě Beseda. A samozřejmě nemohlo chybět ani setkání 
s Mikulášem a andělem, kteří děti odměnili za jejich hudební vystou-
pení na podiu. 

Tento svátek má v jednotlivých krajích regionu Trojzemí různou po-
dobu. Mikulášské obchůzky s čertem a andělem v předvečer svátku 
sv. Mikuláše polské ani německé děti neznají. V Německu dávají děti 
za dveře pěkně vyčištěné botky, do kterých jim Mikuláš dá malé dá-
rečky a ony se z nich pak mohou ráno 6. 12. radovat. V Polsku Mikuláš 
děti navštěvuje ve školkách nebo setkáních, ve farnostech ale až na 
svůj svátek, tedy 6. 12., a samozřejmě sebou, stejně jako u nás, přináší 
dárky pro hodné děti. 

V rámci projektu „Trojzemí – od školky bez hranic“, který je pod-
pořen z Evropské unie prostřednictvím česko-polského programu 
Fondu malých projektů Euroregionu Nisa, nás ještě čekají vzdělávací 
cesty do IQ-parku v Liberci a také odborné workshopy pro pedagogy, 
které mají za cíl výměnu zkušeností v provozu mateřských školek  
i speciálních potřeb dětí.  

Díky podpoře Euroregionu, měst Svazku měst Malý trojúhelník Bo-
gatynia – Hrádek nad Nisou – Zittau a skvělé spolupráci zaměstnanců 

školek se nám daří připravovat zajímavá setkání pro nejmenší obyva-
tele Trojzemí – všem patří velké díky. 

Hedvika Zimmermannová

V rámci našeho česko-polského projektu „Tradice v Trojzemí“ se sna-
žíme nejen o poznávání a přenos tradic mezi národy a generacemi 
například prostřednictvím přípravy pokrmů typických pro jednotlivá 
období, ale účastníci mají také možnost poznat historii regionu a za-
pojit se do vytváření tradic novodobých. 

V rámci projektu tak zástupci spolků a sdružení navštívili zámek 
Lemberk, vystoupali lesní stezkou do Modlivého dolu a mohli obdivo-
vat umění mistrů sklářů ve skleněné zahradě v Kunraticích u Cvikova. 
I díky sklářům z Křišťálového údolí se toto výjimečné a pro region ty-
pické řemeslo opět dostalo do popředí zájmu návštěvníků i obyvatel. 

Konec roku máme spjatý se setkávání s těmi, které máme rádi.  
A díky navázaným partnerstvím mezi spolky i jednotlivci tak 30. 12. 
patří již tradičně společnému setkání na bodu Trojzemí a posílání 
vzkazu s novoročním přáním v láhvi po řece Nise. Minulé dva roky 
jsme to měli díky, pandemii trochu ztížené, ale ani tak jsme nepřerušili 
tuto novodobou tradici, která je zde od roku 2006.  

Našim přáním je samozřejmě, aby naše pozdravy dopluly až do 
moře. Toto se zdá z mnoha důvodů nemožné. A přesto se jedno z na-
šich přání dostalo až k dalekému Baltu, když jeden pán, který bydlí  
u Baltu byl na dovolené tady v Trojzemí, a když plul v létě v loďce po 
Nise, tak u Hirschwelde, v rákosí objevil náš vzkaz. A protože připoju-
jeme i kontakt na nás, tak nám to mohl dát vědět. 

Naše životy a ani přeshraniční spolupráce nejsou vždy jednoduché, 
ale stojí, hledat cesty k sobě navzájem a neztrácet naději. Zázraky se 
dějí, i když trochu jinak, než jsme si představovali. Někdy jim musíme 
trochu pomoc tak jako náš výletník od Baltu. A ta pomoc může mít 
různé podoby – od upřímného nadšení a kreativity dobrovolníků až 

po podporu našich společných akcí a projektů ze strany měst, Euro-
regionu i fondů EU.  

A právě i projekt „Tradice v Trojzemí“ můžeme realizovat díky pod-
poře z Evropské unie prostřednictvím česko-polského programu 
Fondu malých projektů Euroregionu Nisa, doufejme tedy, že přispěje 
k objevování našich společných tradic a posílí touhu po společném 
setkávání a poznávání. 

Hedvika Zimmermannová

Tradice, historie, řemeslo a malý zázrak…

Když Mikuláš prochází Trojzemím…
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Úspěch hrádeckých 
gymnastek  

 
V neděli 4. prosince se v tělocvičně TJ Jiskra Vratislavice konal Gym-
nastický dvojboj – akrobacie, lavička/kladina. Klání se zúčastnilo  
celkem 53 dětí z pěti jednot: Rochlice, Vratislavice, Loko I, Loko 3  
a Hrádek nad Nisou. Ten reprezentovalo celkem devět svěřenkyň od-
dílu gymnastiky Cvičení Lída pod vedením cvičitelek Věry Vyskočilové 
a Jany Janečkové. Naše děvčata opět odvedla vynikající výkony a umís-
tila se na předních místech. Odměnou jim byly diplomy, keramické 
medaile a malá pozornost.  

Děti pilně trénují na další gymnastické soutěže. Pomáhá jim v tom 
i gymnastický můstek Kids 60, který jsme zakoupili díky poskytnuté 
dotaci z Dotačního programu města Hrádek nad Nisou.  

 
Nejmladší žákyně (2016)         1. místo Emílie Kellnerová 
Mladší žákyně 0 (2015)            1. místo Tereza Trávníčková 
                                                   2. místo Barča Hochmanová 
                                                   3. místo Kája Zůčková 
Mladší žákyně I (2014)             2. místo Markéta Trávníčková 
Mladší žákyně I (2013)             1. místo Emílie Strnadová 
Mladší žákyně II (2011)           1. místo Sára Zamrzlová 
                                                   2. místo Tereza Grohmannová 
                                                   3. místo Eva Ebermannová 

Lída Robová

Silvestrovské  
otužování 

 
Hrádečtí otužilci se na Kristýně schází každou neděli. Společně se noří 
do mrazivých vln a mají z toho potěšení. Na přelomu roku se sešli již 
v pátek, neb Silvestrovské otužování je také jedna z místních tradic. 
Počasí bylo v poslední den roku neobvykle teplé, ponořit se pod hla-
dinu přesto vyžadovalo dobrou přípravu i pevnou vůli. Každopádně 
tahle parta si pevné zdraví na Silvestra jen nepřeje, ale něco pro něj  
i dělá…  -rs-

Silvestrovský běh 
 

Běžci zakončili v Hrádku nad Nisou starý rok Silvestrovským během. 
Jednatřicátého prosince po obědě vystartovali ti nejmenší předškoláci 
na tratě dlouhé padesát a sto metrů, žáci změřili své síly na čtyřech 
stech a jednom a půl tisíci metrech, dorostenecké spolu s dospělác-
kými kategoriemi se musely popasovat s jeden a půl, čtyři nebo osm 
kilometrů dlouhou tratí. Závodníci cestou míjeli otužilce mířící k hla-
dině jezera nebo hloučky lidi, které hezký den vytáhl na procházku. 
Výsledková listina běhu má nakonec přes 150 řádků, a tak byla i dnes 
už vlastně loňská účast početná. Kompletní výsledkovou listinu mů-
žete najít na stránkách zavodnicek.cz. Organizačně se na pořádání 
běhu podílel hrádecký Dům dětí a mládeže Drak, jehož ředitel Standa 
Dvořan byl i ředitelem závodu. 

-rs-
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Občanům, kteří v měsíci listopadu roku 2022 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

80 let   Vlasta Gottštajnová, Rudolf Hlaváček 
82 let   Vladislav Pleštil 
83 let   Milada Kočová 
85 let   Hana Šťastná 
87 let   Jaromír Hauser 
91 let   Hana Pohorská 
 
 

Občanům, kteří v měsíci prosinci roku 2022 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Ladislav Jeník, Štefan Virág 
80 let   Klaus Kirchhof, Jindřich Kroutil 
81 let   Jana Ortová, Miroslav Řezníček, Jaroslava Sokolová,  
            Evžen Pejcha, Wolfgang Mayer 
82 let   Adolf Tlustý 
83 let   František Zuska, Josef Sulke 
84 let   Eva Zoubková 
85 let   Rudolf Lochman 
                                                        Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea
Vánoční besídka  
pečovatelské služby 

 
Dne 7. 12. se konalo vánoční posezení seniorů v Komunitním centru 
Seník, které pořádala Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou. V Seníku 
bylo pečovatelkami připraveno malé pohoštění. Mezi našimi hosty 
byl i pan místostarosta Pavel Farský, který popřál všem seniorům 
krásné svátky. O zábavu se postaraly děti ze ZŠ v Loučné a hostem  
byl Jiří Krampol, který vyprávěl veselé příhody z divadelních prken. 
Zpěvem nám tuto besídku zpestřil Šimon Pečenka, člen Hudebního 
divadla v Karlíně. Kulturní vystoupení se všem velmi líbilo. Těšíme se 
na další společné akce, které přispějí k pohodě a dobré náladě. 

Mgr. Šárka Kocianová, ředitelka

Zpravodaj Libereckého 
kraje Rodinám 

 
Pod hlavičkou rodinné politiky vychází od roku 2020 zpravodaj Libe-
reckého kraje s názvem Rodinám, který je určen všem rodinám v na-
šem kraji. 

V každém čísle tohoto zpravodaje jsou představeny služby pro  
rodiny s dětmi v Libereckém kraji, a to jak registrované sociální  
(např. raná péče), tak i ty navazující (např. mateřská centra či dětské 
skupi ny), a je zde přiblíženo jejich fungování. Ve zpravodaji nejsou opo-
míjena ani témata jako trávení volného času. Rubrika Po kraji předsta-
vuje tipy na naučné stezky či jiná zajímavá místa v přírodě. V rubrice 
Kultura rodinám vždy představujeme jednu z příspěvkových organi-
zací kraje z oblasti kultury, zejména její programovou nabídku pro ro-
diny. Stálicí mezi pravidelnými rubrikami je příspěvek zaměřený na 
Volný čas po svém obsahující vždy rozhovor s aktivním středoškolá-
kem – vedoucím skautského oddílu, členem mládežnického parla-
mentu, trenérem florbalového týmu apod. Protože zpravodaj vzniká 
pod hlavičkou odboru sociálních věcí, věnujeme se i odbornějším té-
matům, jako je např. oblast náhradní rodinné péče. V každém čísle zpra-
vodaje naleznou čtenáři také rozhovor s odborníkem na aktuální téma.  

Zpravodaj vychází dvakrát ročně a je vydáván primárně v elektro-
nické podobě. Tištěný zpravodaj je distribuován prostřednictvím sítě 
mateřských a rodinných center v Libereckém kraji (Síť pro rodinu  
a Asociace Comeniana).  

Jednotlivá čísla zpravodaje Rodinám naleznete na internetové 
adrese https://www.rodinalk.cz/zpravodaj-rodinam. 

Zdroj: Liberecký kraj

Setkání s Pavlínou  
Filipovskou 

 
V předvánočním období byla hostem obyvatel hrádeckého Senior-
parku herečka a zpěvačka Pavlína Filipovská. Ve vánočně vyzdobené 
síni zaujala publikum hlavně hezkými vzpomínkami na rodiče, dětství 
a studentská léta. Pobavila ale také vyprávěním o spolužákovi ze 
střední školy Václavu Klausovi a kamarádce Jiřině Jiráskové. Setkání se 
seniory Pavlína Filipovská zpestřila písničkami, které obzvláště starší 
generace dobře zná. Část jich byla z dílny divadla Semafor, kde Pa-
vlína Filipovská působila.  

V době, kdy snad každý zažívá spousty starostí, zafungovalo setkání 
s populární osobností jako pramen pozitivní energie. -vš-
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Dostupné a udržitelné 
bydlení v Hrádku? 

 
Rostoucí náklady na bydlení – růst cen nemovitostí, výše nájemného, 
stavebních materiálů. To je realita bydlení současnosti. V Hrádku nad 
Nisou může vzniknout bydlení budoucnosti dostupnější a udržitel-
nější, a to díky spolupráci obyvatel a města. Město nyní spolupracuje 
s týmem odborníků – architektů a sociologů na projektu, který má za 
cíl připravit metodiku tzv. participativního bydlení a pomoci partner-
ským městům včetně Hrádku realizovat pilotní projekty bydlení.  
Zapojit se a vyjádřit svůj názor na různé formy bydlení se můžete  
i Vy vyplněním dotazníku, který pomůže zjistit, o jaké formy bydlení 
je zájem a jak by je mohlo město podpořit. Brzy proběhne také vý-
stava studentských prací jako první příležitost diskutovat se zájemci 
o bydlení konkrétní parametry projektu. 
Co to je participativní bydlení? 
Participativní bydlení má různorodé právní formy (družstva, spolky, 
baugruppe a další) a umožňuje různou míru zapojení obyvatel napří-
klad do přípravy projektu, získání úvěru, správy domu. Obyvatelé také 
mohou společně sdílet různé prostory, například mít společnou  
zahradu, dílnu, společenskou místnost nebo vybavení. Mohou také 
spolupracovat při přípravě projektu a financování nebo realizovat spo-
lečný zdroj energie (tzv. komunitní energetiku). Město však může být 
důležitým partnerem při přípravě projektu. Výsledkem participace 
může být nový bytový dům v centru města, rekonstrukce stávajících 
objektů, stejně jako nová ulice řadových domů.  

Jak říká hlavní řešitel výzkumného projektu, kde je Hrádek nad Ni-
sou partnerem a který je podpořený Technologickou agenturou České 
republiky, Jan Malý Blažek z Masarykovy univerzity: „Spolupráce oby-
vatel snižuje finanční náklady a zvyšuje kvalitu sousedství a udržitel-
nost bydlení. Důležité je, že o tom, jak bydlení realizovat a spravovat 
rozhodují přímo obyvatelé, kteří budoucí bydlení dávají dohromady.” 
Participativně se staví například u našich sousedů v Rakousku a Ně-
mecku. Například ve Vídni město poskytuje v rámci soutěží pozemky 
pro projekty připravené konkrétními skupinami obyvatel a developeři 
pak navržené projekty postaví. 
      „Participativní bydlení není jen o aktivním zapojení obyvatel, ale  
i o proměně vztahů aktérů výstavby. V zahraničí jej staví neziskoví  
developeři a specializovaní architekti, k dispozici jsou konzultanti  
i konkrétní možnosti financování. Důležitá je i role státu a měst, ať už 
jde o dotační podporu nebo pronájem pozemků a aktivní regulaci 
městské výstavby,“ doplnila Jana Kubcová, architektka z ČVUT.  
Co se děje v přípravě participativního bydlení v Hrádku nad 
Nisou? 
Hrádek nad Nisou disponuje obecním pozemkem, kde by mohlo 
vzniknout nové dostupné a udržitelné bydlení. Nyní je potřeba zjistit, 
o jaké bydlení mají obyvatelé zájem. Proto aktuálně probíhá dotazní-
kové šetření, které zjišťuje názory a postoje obyvatel k bydlení. Dotaz-
ník je možné vyplnit online na webu projektu https://participativni-
bydleni.cz/zapojte-se-dotaznik/. 
      Po vyhodnocení dotazníku proběhne v Hrádku prezentace pro-
jektů studentů a studentek architektury Technické univerzity v Liberci, 
které vznikly pod vedením Ing. arch. Radka Suchánka a které prozkou-
maly možnosti, jak by mohl projekt participativního bydlení vypadat. 
Jako výsledek výzkumného projektu bude připraven program rozvoje 
participativního bydlení, který společně s metodikou bude sloužit při 
přípravě pilotního projektu tohoto typu bydlení ve městě. 

Ing. arch Radek Suchánek, Technická univerzita v Liberci 
Mgr. Tomáš Hoření Samec, Ph.D., Sociol. ústav Akademie věd ČR  
Mgr. Ing. Jan Malý Blažek, Masarykova Univerzita 
www.participativnibydleni.cz, info@participativnibydleni.cz
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